
 
 

 

 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 
Postbus 20018 
2500 EA Den Haag 
 
Utrecht, 22 november 2022 
 
Onderwerp: aandachtspunten voor begrotingsbehandeling 
 
Geachte leden van de Commissie onderwijs,  
 
Deze week spreekt u met de bewindspersonen over de onderwijsbegroting voor 2023. Graag brengt de 
VO-raad in aanloop daarnaartoe een aantal punten onder uw aandacht.  
 
Doel: onderwijskwaliteit  
Het voortgezet onderwijs werkt hard aan het verbeteren van de onderwijskwaliteit voor leerlingen, wij zijn 
ons ervan bewust dat hier een slag geslagen moet worden voor leerlingen en wij delen de ambitie van de 
minister dat over de hele linie de lat voor basisvaardigheden omhoog moet. Daarbij moet niet worden 
vergeten dat ook het welzijn van leerlingen aandacht vraagt; leerlingen geven aan moeite te hebben met 
opletten, meedoen tijdens de les en hun huiswerk, als gevolg van de lockdowns. In de scholen is ook 
merkbaar hoe maatschappelijke problemen als de groeiende armoede voor leerlingen optellen bij de 
gevolgen van de pandemie. Dit heeft ook invloed op vaardigheden van leerlingen en hun 
onderwijsresultaten.  
 
De afgelopen periode heeft de Kamer van de minister veel beleidsvoornemens ontvangen die het 
verbeteren van de kwaliteit tot doel hebben. Dat doel delen wij. De door de minister geschetste weg er 
naartoe delen wij echter niet. Wij pleiten voor een andere volgorde: stel eerst de doelen helder, geef dan 
ruimte en vertrouwen zodat scholen naar de doelen kunnen toewerken. Pas daarna zou controle en 
vertaling in toezicht aan de orde moeten komen.  
 
Concreet 
De afgelopen dagen zijn veel brieven naar de Kamer gestuurd, onderstaand vindt u (op hoofdlijnen) 
belangrijke aandachtspunten voor deze brieven. Uitgebreidere reactie op deze brieven kunt u terugvinden 
op onze website www.vo-raad.nl  
 
Basisvaardigheden 
Dat de basisvaardigheden aandacht vragen is duidelijk. Het is noodzakelijk en goed dat hierin geïnvesteerd 
wordt door scholen en de politiek. Maar met het Masterplan basisvaardigheden stelt de minister het onderwijs 
voor een grote opgave, terwijl hij verzuimt daarbij te melden wat de inhoudelijke opdracht voor het 
voortgezet onderwijs precies behelst, hetgeen ook de Onderwijsraad overigens vaststelt. 
Wij pleiten voor: 

- Eerst zicht krijgen op de feitelijke situatie en problematiek, geef vervolgens een duidelijke 
opdracht en heldere doelen aan scholen en maak dan – als sluitstuk – een vertaling naar het 
externe onderwijstoezicht. Dat is wat ons betreft de juiste volgorde. 

- Start eerder met structurele financiering en niet subsidies. Pas in 2026 wordt de financiering 
structureel, tot die tijd is sprake van subsidies. Scholen krijgen dus grote bedragen met een korte 
looptijd. Dat leidt tot tijdelijke contracten in tijden van een lerarentekort. Het is belangrijk dat 
leraren vaste contracten krijgen, iets waar niet alleen de leraren maar ook de leerlingen baat bij 
hebben.  
 

http://www.vo-raad.nl/


 

 

Leraren en lerarenopleidingen 
Het is belangrijk dat het opleiden en professionaliseren van onderwijspersoneel en het tegengaan van 
personeelstekorten in samenhang vanuit de regionale opgave aangepakt worden. 
 
- In de bestaande partnerschappen Samen Opleiden en Professionaliseren (SO&P) is sprake van 

gelijkwaardige samenwerking tussen lerarenopleidingen en schoolbesturen. Deze vorm van 
samenwerking moet wat ons betreft de basis vormen van educatieve regio’s, zoals opgenomen in 
de werkagenda. De ambitie is om in 2030 100% van de studenten in het PO, VO en MBO op te 
leiden via SO&P.  

- Om daar naartoe te kunnen groeien, zijn bijbehorende aanvullende middelen nodig. In de 
Miljoenennota is een oplopend bedrag opgenomen voor regionale samenwerking, waaronder 
SO&P, Regionale aanpak personeelstekorten en het voortraject naar zij-instroom. Het is 
onduidelijk hoe dit bedrag verdeeld wordt tussen deze posten en dus of hiermee voldoende 
ruimte is voor expansie van SO&P. Wij pleiten dan ook voor helderheid over de verdeling van 
deze verzamelpost en de zekerheid dat de middelen voor SO&P jaarlijks zo oplopen dat uiterlijk 
in 2030 alle studenten van de lerarenopleidingen hiermee via SO&P kunnen worden opgeleid.   

 
Vrij en veilig onderwijs 
Wij zijn blij met de aandacht voor sociale veiligheid en burgerschap. Veilig voelen is een noodzaak om te 
kunnen leren en werken. Helaas is in de Kamerbrief geen aandacht voor het belang van preventie. De 
aangekondigde maatregelen zijn vooral repressief en gericht op beheersen; je pakt daarmee de zaak niet bij 
de bron aan, maar bestrijdt symptomen. 

- De minister geeft aan dat er een centraal meldpunt sociale veiligheid moet komen waar leerlingen, 
ouders en leraren kunnen melden als er iets speelt. Deze maatregel vergroot in onze ogen de 
onveiligheid, want leidt tot een aangeefcultuur en polarisatie. Een dergelijk meldpunt is een 
onnodige toevoeging aan alle klachtenloketten en protocollen die er op dit gebied al bestaan. Wij 
pleiten voor het beter informeren over bestaande procedures en informatiepunten.  
 

Toezicht 
Meer inspecteurs en financiële sancties zijn enkele van de controle- en sanctiemaatregelen die de minister 
voorstelt in zijn brief. De VO-raad vindt deze maatregelen een verkeerd antwoord op de terechte vraag 
hoe we tot beter onderwijs en een betere verantwoording kunnen komen. Daarbij is de inkt van het 
wetsvoorstel bestuurlijk instrumentarium nog niet eens opgedroogd.  

- De beoogde forse toename van de inspectiecapaciteit baart zorgen. Het is een reëel risico dat 
vacatures bij de Inspectie worden ingevuld met mensen die nu in het primaire onderwijsproces 
werken. De VO-raad geeft prioriteit aan mensen voor de klas, in plaats van achter in de klas 

- De sector wil graag zelf actief bijdragen aan het herzien van het onderwijsresultatenmodel. Het is 
onwenselijk dat scholen nog langer een oordeel voor onderwijsresultaten krijgen dat is gebaseerd 
op de huidige indicatoren die vooral op rendement toezien. De wijze waarop de resultaten nu 
worden berekend doet geen recht aan het beeld van onderwijskwaliteit in de sector en geeft een 
boodschap af dat theoretisch onderwijs een hogere waarde vertegenwoordigt dan 
beroepsonderwijs. Dit valt niet alleen niet te rijmen met een samenleving waar juist ook 
vakmanschap gelukkig weer op waarde wordt geschat, maar het strookt ook niet met de ambitie 
van het departement zelf. 
 
 

 



 

 

Examenbesluit 
de VO-raad vindt het van belang dat de huidige examenlichting die bij uitstek geraakt is door de pandemie 
nog enige ruimte geboden wordt in het centraal examen dit schooljaar, zonder daarbij de lat te verlagen.  

- We willen de extra herkansing en de spreiding over twee volledige tijdvakken voor de papieren 
examens herhalen. Wij zijn geen voorstander van een herhaling van de duimregeling.  

- Dit schooljaar moet voorkomen worden dat vmbo-leerlingen op een andere dag de examenuitslag 
ontvangen dan de havo- en vwo-leerlingen; dit vinden we zeer ongewenst.  

 
 

Ten slotte 
Scholen staan elke dag opnieuw aan de lat om het best mogelijk onderwijs te verzorgen. Dat doen zij in 
een complexe omgeving, waarbij het van belang is dat zij zich vanuit vertrouwen maximaal kunnen 
inzetten voor hun leerlingen.  
 

Met vriendelijke groet, 

 

Henk Hagoort 
Voorzitter VO-raad 
 

 

 

 

 
 
 
 


